
Udkast  

Høringssvar om Restaurations- og Nattelivsplan 2025  
Kultur- og Fritidsforvaltningen  

Teknik- og Miljøforvaltningen  

 

Indledning  

 

Dette høringssvar indeholder problemstillinger, forslag, ønsker og visioner fra Indre By 

Lokaludvalg og fra beboere i Indre By om restaurations- og nattelivet i vores bydel. Som det 

fremgår ønsker vi, at vores bydel skal være levende med byliv i form af caféer, restauranter og 

butikker både om dagen og i aftentimerne, og at den skal være åben over for dem, som gæster 

vores bydel.  

 

Men det skal være med respekt for, at vi som bor her, skal have vores hverdagsliv til at fungere. 

Indre By skal være beboelig og udvikles på beboernes præmisser lige så meget som på de 

besøgendes, for at byen kan vedblive at være attraktiv for beboere som for danske og en 

udenlandske gæster. 

 

Endelig savner vi det æstetiske hensyn, vi skylder den historiske by, især Middelalderbyen. 

Hverken butikker eller restaurationer bør have fri adgang til at sortmale historiske facader, 

opsætte voldsomme lyserøde neonreklamer eller andre skæmmende ”dekorationer”. Der har 

altid været værtshuse i Middelalderbyen, men man kan i det mindste tilpasse udstyret til 

omgivelserne. 

 

Konkrete forslag   

 

Lokaludvalget beder om, at nedenstående forslag, som kan ses som en sammenfatning af 

høringssvaret, afspejles i Restaurations- og Nattelivsplanen 2025:  

Denne opsamling følges op med seks kapitler, der beskriver den borgerdialog, der har været før 

dette høringssvar. 

 

1. at i erkendelse af, at § 12 i Restaurationsloven i mange år ikke er blevet respekteret, 

skal den tillægges øget vægt i forbindelse med afgørelser om alkoholbevillinger, således 

der tages lige så stort hensyn til beboernes og nabobutikkers tarv som til 

virksomhedernes indtjening. 

For at rette op på tidligere tiders tilsidesættelse af §12, skal natbevillinger, i de mest 

belastede gader i Middelalderbyen, fremover ikke videreføres ved salg eller overtagelse. 

 

2. at der tilføres flere ressourcer til håndhævelse af bevillinger og udeserveringer, særligt  

efter kl. 24.00.  

Det skal forbydes at medbringe drikkevarer udenfor, når tilladelsen til udeservering ikke 

længere er gældende (typisk kl. 24.00). 

Udeserveringstilladelser i Indre By skal tage højde for lydgenerne i de smalle stræder og 

derfor som udgangspunkt begrænses til kl. 22. 

 

3. at kommunens beslutninger på restaurations- og nattelivsområdet har det kulturbårne  

natteliv som pejlemærke. Det alkohol- og stof-bårne natteliv skal nedtones.  

 



4. i fortsættelse af punkt 3: at kommunen skelner mellem natteliv kl. 18-24 og natteliv kl. 

00-06, samt at bevillinger til ”morgen”åbning kl. 06-12 eller længere ikke bør gives i 

beboelsesområder. 

I den sammenhæng henvises til ordningen under Corona, da hele nattelivet blev rykket 

flere timer frem, med det positive resultat, at både nattelivsgæster og personalet kunne 

nå at få en god nattesøvn. 

 

5. at de omkringboende høres og at deres høringssvar indgår i grundlaget for beslutninger 

om bevillinger og uderserveringstilladelser.  

 

6. Natbevillinger i beboelsesområder: Nye bevillinger forudsætter nabohøring, og det 

samme bør gælde fornyelse af eksisterende natbevillinger i beboelsesområder. 

 

7. at kommunen arbejder for et forbud mod salg af alkohol fra døgnkiosker i Indre By efter 

kl. 22 for på den måde at få dæmpet festen i gaden  

 

8. at kommunen arbejder for et forbud mod kørsel med partybusser i Indre By  

 

9. at myndighederne sætter en stopper for den hensynsløse, støjende bilkørsel i nattelivet i  

Middelalderbyen og de tilstødende kvarterer – hvor stående skal forstås som enten eller 

både musik og tunede biler. 

 

10. at myndighederne sætter en stopper for det ulovlige salg af stoffer mv. fra kiosker, biler 

o.l. i  nattelivsområderne  

 

11. at kommunen systematisk gennemgår gadebelysningen i nattelivsområderne samt 

mellem nattelivsområderne og stationer, busstoppesteder og taxaholdepladser med 

henblik på at  sikre, at den er tilstrækkelig og samtidig ikke generer beboerne, men 

skaber en hyggelig atmosfære. Lokaludvalget vurderer, at der er behov for at øge 

trygheden og sikkerheden for nattelivets gæster.  

Desuden bør der etableres et opholdssted for unge, der er blevet utrygge i nattelivet, og 

et sted, hvor unge der er voldsomt påvirkede af stoffer kan henvende sig eller afleveres. 

Man kunne håbe, at en begrænsning af åbningstiden og koncentrationen i nattelivet vil 

medføre, at behovet herfor forsvinder eller mindskes. 

  

12. at kommunen undersøger muligheden for at indføre rygeforbud i dele af Indre By.  

Lokaludvalget henviser til, at der den 1. januar 2025 blev indført et rygeforbud i det 

offentlige rum i Milano for at nedbringe luftforureningen. En overtrædelse af 

rygeforbuddet straffes med en bøde.  

 

13. køhegn: Det bør kontrolleres, om de givne køghegn-tilladelser fungerer efter hensigten. 

Øvrige køhegn, som er etableret uden tilladelse, skal have påbud om at fjerne disse. 

Hvis en restauration har så mange gæster, at det kræver køhegn, og der ikke er plads til 

både det, og almindelig tilgængelighed på fortovet, skal natbevillingen trækkes tilbage. 

 

14. at kommunen forbyder brugen af varmelamper ved udeserveringer, og såfremt det ikke 

er muligt ved lov/regulering, fører en kampagne overfor restaurationerne i Indre By om at 

afskaffe brugen af varmelamper ved udeserveringer. Varmelamper spilder det meste af 



varmen ud i den blå luft til skade for klimaet pga. CO2-udledningen. Det harmonerer ikke 

med Københavns klimapolitiske profil.  

 

15. at samarbejder mellem myndigheder, herunder politiet, tryghedsvagter og natteværter 

styrkes. 

Tryghedsvagter vil ophøre næste år, hvis ikke lov fra justitsministeriet forlænges. 

Indre By Lokaludvalg ønsker at denne lov forlænges? 

 

16. at renholdelsen i Indre By efter nattelivet skal ske med hensyn for beboernes søvn, så 

stræder, gader og pladser i vores bydel fremstår ren dagen efter, men at beboerne også 

kan stå veludhvilet op.  
 

Dette står også i det nyligt vedtagne budgetforlig 

https://www.kk.dk/sites/default/files/2025-03/Aftaletekst%20OFS%202024-2025.pdf 
 

Her foreslås følgende på side 24 

TM21 En mere ren by 

Parterne er enige om at afsætte midler til to initiativer for at gøre byen mere ren, 

herunder særligt efter nattelivet. Initiativerne omhandler et pilotprojekt om ekstra 

renholdelse i nattetimerne ved hotspots og mere toiletkapacitet. 
 

Der afsættes: 

- 2,6 mio. kr. på service i 2025 til pilotprojektet. 

- 0,7 mio. kr. på service i 2025 og 0,3 mio. kr. på service fra 2026 og frem til varig drift til 

mere toiletkapacitet. 
 

Der står beskrevet i en artikel at den ekstra toiletkapacitet vil bestå i et mobiltoilet. 

Dette må ikke få den virkning, at det fremmer mere fest i gaden. 

 

17. at Københavns Nattelivsudvalg fortsætter i sin nuværende form.  

 

18.  Den uhensigtsmæssige sammenblanding mellem nattelivsintense og ”rolige” bydele i 

undersøgelser om natteliv og udeservering bør søges undgået fremover, så de 

omkringliggende bydeles mening ikke ”overdøver” de nattelivsramtes. Nattelivet er ofte 

kun intens på en gadestrækning og opleves ikke to gader længere væk. 

 

https://www.kk.dk/sites/default/files/2025-03/Aftaletekst%20OFS%202024-2025.pdf

